

[Text]

Mr. Gagliano: The 4,000 tax inspectors will not give you any business?

I just want to make sure. Mr. Chairman, they say the 4,000. . . This is what the Canadian Institute of Chartered Accountants is saying. They just do not want to be in the record.

Mr. Langdon (Essex—Windsor): Just a brief question that has come up on union dues. I believe it is proposed section 189 of the legislation. We raised the question with Mr. Jelinek the other day.

It appears from some of the suggestions that have been made by witnesses in front of the committee that the way the proposed section is worded implies, at least, that union dues paid to the certified bargaining agent would be exempt from GST. The question arises: What happens to dues that are paid by members and forwarded beyond the specific bargaining unit itself to, let us say, the national or international union, forwarded to the Ontario or Saskatchewan Federation of Labour, forwarded to the CLC or the Canadian Federation of Labour? Certainly Mr. Jelinek's response was that they had been interpreting this as covering all union dues of any sort but he now saw some ambiguities he had to look at. Do you have some advice for us as a committee on this clause?

Ms David: I have not looked at any union contracts to see the detail of how it works through the system.

Mr. Cranker: This was looked at in my group by one of the accountants from Montreal, and he did raise the concern whether certain kinds of dues would be considered exempt or not. The concern raised within our group was not the one you were referring to but where a new player makes a contribution himself because he is required to, would that fall within the scope? As the section now reads I think you have to have some sort of legislative justification for the payment of the dues for it to be exempt, or that it forms part of the collective agreement. So if you are referring to dues that are outside of those categories, then indeed there could be some problem.

• 1040

The Chairman: We will get on to that I think Monday, but I am pretty sure we can work out something to handle it.

Mr. Soetens: I would just like to follow up on that because the examples given were in a sense labour-related, union-related, contracts up the line. If the labour union gave money to the Pro-Canada Network, for example, to lobby on their behalf, would they be taxable under this? One can argue giving it to the international union as part of the union structure—Pro-Canada Network might be. Is that contribution taxable?

Mr. Cranker: Is it in one of the exempt categories in the schedule? I am not certain.

Mr. Murray: I think it might be a nonprofit organization. I think you might have an interaction of two

[Translation]

M. Gagliano: Les 4,000 inspecteurs du fisc ne vous rapporteront-ils donc du travail?

Donc si j'ai bien compris, l'Institut canadien des comptables agréés n'estime pas que les 4,000 nouveaux inspecteurs du fisc vaudront à leurs membres des recettes supplémentaires.

M. Langdon (Essex—Windsor): Je voudrais poser une question au sujet des cotisations syndicales dont il est question à l'article 189 de la loi. Nous avons déjà posé cette question l'autre jour à monsieur Jelinek.

D'après certains témoins qui ont comparu devant le comité, les cotisations syndicales versées aux représentants syndicaux seraient exonérées de la TPS. Je voudrais savoir si la même chose est vraie des cotisations versées par les syndiqués non pas à leur section syndicale mais à la centrale syndicale, mettons à la Fédération du travail de l'Ontario ou de la Saskatchewan ou à la Fédération canadienne du travail. M. Jelinek avait commencé par dire que cette disposition s'appliquait à l'ensemble des cotisations syndicales mais il semble que ce paragraphe serait maintenant ambigu. Je voudrais savoir ce que vous en pensez.

Mme David: Je n'ai pas étudié cette question.

M. Cranker: Un des comptables de Montréal s'est en effet penché sur la question de savoir si certaines cotisations syndicales risquaient de ne pas être exonérées. La question que nous avons posée à cet égard diffère d'ailleurs de la vôtre en ce sens que nous voulions savoir si cette disposition s'appliquerait à une personne nouvellement syndiquée obligée de verser des cotisations syndicales. Étant donné la façon dont l'article est formulé, il faut que la loi justifie l'exonération des cotisations syndicales ou qu'elle fasse partie intégrante de la convention collective. Mais si vous voulez parler des autres types de cotisation syndicale, cela pourrait effectivement poser un problème.

Le président: Je crois que nous reviendrons là-dessus lundi, mais je suis certain que nous pourrions trouver une solution.

M. Soetens: J'aimerais revenir sur cette question parce que les exemples cités se rapportaient aux syndicats et aux contrats conclus par ces derniers. Si un syndicat donne de l'argent au Réseau pro-Canada, par exemple, pour qu'il fasse du lobbying pour son compte, ce paiement sera-t-il taxable? On pourrait faire valoir qu'une contribution qui est versée au syndicat international ou au Réseau pro-Canada serait taxable. Est-ce bien le cas?

M. Cranker: Je ne suis pas sûr que cela fasse partie des catégories exonérées?

M. Murray: Il s'agit peut-être d'un organisme sans but lucratif. Vous avez là deux règles qui interviennent, celle